
 
 

Göran Sjögård 

 

Trånghalla och föreningen – en uppsats HT 1978 i ämnet Entnologi i Lund. 

(Etnologi = samspelet mellan människor i grupp) 

Underlag: Föreningsprotokoll, stencil Trånghallakometen (ett nr 1945) och intervjuer av ett 

antal personer som var med på den tiden. 

Inledning 

Villabyggandet i början av 1940-talet gynnades av egnahemsrörelsens finansieringsplan med 

statliga lån. De flesta som flyttade ut till Trånghalla kom från arbetarklassen och hade inte så 

mycket pengar. Därför tänkte man utnyttja de stora tomterna, ca 2000 m2, till frukt- och 

potatisodling för försäljning eller egen konsumtion. Tiderna blev dock snabbt bättre och de 

flesta kunde finansiera sitt boende på sin lön och allt fler fd hemmafruar började arbeta. 

Föreningen 

Göran utgår från tiden när Trånghalla började bebyggas och utvecklas till ett samhälle. 

Bankeryds kommun hade ingen plan för samhällsbygge i Trånghalla. I stället bildades redan 

1940 Trånghalla Villaförening, som 1944 ombildades till Trånghalla kommunalförening.  

Nybyggarna, som blev medlemmar i föreningen, var entusiastiska och hade stora planer för 

samhället. Först riktade man in sig på de grundläggande funktionerna så som en affär, bättre 

vägar, gatubelysning, förbättrade buss- och tågkommunikationer med anpassade tider. 

Man bildade flera underföreningar så som 

- Belysningsföreningen 

- Fruktodlarföreningen 

- Pojkarnas idrottsförening 



 
 

- Vägsamfälligheten 

1944 köpte föreningen ”Kommunalhuset”. Här kunde föreningsmöten hållas och 

kursverksamhet bedrivas. Kyrkan hade gudstjänster här och KFUM startade sin verksamhet 

för pojkar. Filadelfia bedrevs också söndagsskola i huset. Längre fram fanns en biblioteksfilial 

till Bankeryd bibliotek här med Birger Sjöholm som bibliotekarie. 

Vad föreningen uträttade 

- Vägar och gemensamma skogsbestånd underhölls. Allmänningarna var beväxta med 

stora träd, ofta granar men även allehanda lövträd. Dessa var en gemensam 

egendom. Man avverkade träd för försäljning. Ofta till någon i området boende. Här 

kund ibland vissa konflikter uppstå – vem skall få köpa, vilka träd borde sparas, skall 

allmänningen vara som en park eller som en naturlig skog för barnen att leka i etc. År 

1951 inbringade avverkningen på allmänningarna 78 m3 barrträd och 2 m3 lövträd till 

ett försäljningsvärde av 3670 kr. 

- Vägunderhåll bekostades av de föreningen och utfördes också delvis av 

medlemmarna. Bankeryds kommun kom så småningom att ta över allt fler funktioner 

i samhället. Man bad föreningen namnge gatorna eftersom posten hade svårt att 

distribuera försändelser när endast husets och de boendes namn fanns som adress.  

- Samhällsservice:  

- # Man påverkade tidtabellerna för buss och tåg 

- # Järnvägen öppnade en Pressbyråkiosk vid stationen 

- # Bussen körde ner till Torget vid skoltid 

- # En telefonkiosk installerades vid Torget  

- # Domneån fick bygga ut elnätet 

- # Konsum öppnade butik 1943 

- # KFUM fick öppna en avdelning för pojkar 

Folkparken 

En viktig uppgift som föreningen hade utöver alla praktiska projekt var att ordna trivsel och 

fester i samhället. Därför planerades och byggdes en festplats, som avsågs bli en Folkets 

Park. Det var dock delade meningar om man skulle satsa på en Folkets Park. Några menade 

att det skulle bli bråk och fylleri. Man byggde emellertid en scen, en dansbana och en 

servering. Fester anordnades för Trånghallabor men när anläggningen var klar kom också 

personer från Jönköping och Bankeryd. När fler obekanta kom till platsen inträffade också en 

del störningar precis som, de som var tveksamma till parken, befarat. Så småningom blev det 

svårt att få medlemmar att ställa upp som funktionärer på festerna och sakta men säkert 

avtog verksamheten och festplatsen förföll. 

Föreningens avveckling 

Den stora entusiasmen och sammanhållningen, som präglade den första tiden, började avta 

med tiden. Det blev färre medlemmar, färre på medlemsmötena och oenighet inom 

styrelsen. Ordföranden var mycket drivande, visserligen kunnig, men inte alltid i samklang 

med styrelsen och i vissa fall tog han kontakter och fattade beslut på eget initiativ. 



 
 

Det sista protokollet som rörde verksamheten var 1953 medan ett styrelsemöte 1956 var när 

man beslöt att avveckla föreningen. 

 


